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“Om je politiserende rol te spelen
heb je autonomie nodig, maar om
tot innovatie te komen evenzeer.”

40 jaar naar boven
schoppen

- Dirk Masquillier, directeur SAAMO Vlaams-Brabant

2023 stond in het teken van 40 jaar SAAMO. Een
feestjaar waarin we nog eens duidelijk maakten
waar we voor staan en wat we de voorbije 40 jaar
samen hebben gerealiseerd.

We scherpten onze visie, missie en ons
referentiekader aan. Ook gingen we over die 40 jaar
in gesprek met onze partners, academici en beleid.

Ondanks alle Social Work Days en
Sociaalwerkconferenties staat sociaal werk steeds
meer onder druk. Openbare aanbestedingen,
privatiseringen, neutraliteitsclausules in
overeenkomsten met lokale besturen, het
teruglopende respect van de politiek voor het
middenveld, ... Dit alles beperkt de noodzakelijke
professionele autonomie: macht, beslissingsruimte,
zeggenschap, onafhankelijkheid, …

We staan te midden van grote veranderingen op
weg naar een gedigitaliseerde samenleving en
economie, een noodzakelijke groene transitie en
bedreigingen als groeiend populisme, verrechtsing
en doelbewuste desinformatie.

SAAMO moet vanuit zijn eigen sterktes hierop een
antwoord formuleren. We hebben gezond en
verantwoordelijk burgerschap nodig, dat gebaseerd
is op onderling vertrouwen. Actief burgerschap zal in
eerste instantie tot onenigheid en
meningsverschillen leiden. Maar de dialoog die
opbouwwerkers telkens weer aangaan, is krachtig
genoeg om dit te overstijgen. Elk project is een
oefening in actief burgerschap en versterking van
onze democratie.

We kijken al vooruit naar 2024. Er staat heel wat
gepland. Ieders Stem Telt wordt de grote kapstok
waaraan we alles ophangen. Zo zorgen we dat de
stem van de meest kwetsbaren ook politiek luider
klinkt.

Koen Hermans in Schuermans G. (2023, 14
december) Veertig jaar opbouwwerk. Sociaal.net

https://www.saamo.be/wp-content/uploads/2023/11/WijzijnSAAMO_web.pdf
https://www.saamo.be/wp-content/uploads/2023/11/WijzijnSAAMO_web.pdf
https://sociaal.net/achtergrond/veertig-jaar-opbouwwerk/


25 PROJECTEN

STRATEGIEeen jaar samengevat
in cijfers

163 betrokken partners

52 oplossingsactoren

12.921 deelnames aan activiteiten van SAAMO
Vlaams-Brabant: groepsbijeenkomsten,
werkgroepen, info- en vormingsmomenten

127 beleidscontacten en -dossiers

ONDERWIJS

WERK

WONEN

SOCIALE BESCHERMING

COLLECTIEF BURGERSCHAP

KRACHTIGE BUURTEN & STEDEN

5 onderwijsprojecten
samenwerking met 29 partners

3 arbeidsprojecten
samenwerking met 7 partners

overeenkomsten met lokale besturen
11 overeenkomsten met lokale besturen

€ 560.256 investeringen

6 woonprojecten
samenwerking met 19 partners

5 projecten
samenwerking met 55 partners

3 burgerschapsprojecten
samenwerking met 19 partners

3 buurtprojecten
samenwerking met 34 partners

SAAMO Vlaams-Brabant
54 medewerkers

193 vrijwilligers
3.290 uren vorming



Wonen

Mensen in een kwetsbare positie hebben nood aan
betaalbare, energiezuinige en kwaliteitsvolle
huisvesting. We pleiten er daarom voor dat
uitsluitingsmechanismen uit het woonbeleid
verdwijnen.

Binnen Wonen op Maat ontwikkelen we in
Ottenburg (Huldenberg) modellen om een
betaalbaar en duurzaam woonaanbod te realiseren
op maat van leefbare dorpen. 
We waren het voorbije jaar partner in het
Leefbuurten-onderzoek van de Vlaamse
Bouwmeester en gemeente Huldenberg. Dit leidde
in het najaar tot een eindrapport waarin, vanuit onze
expertise en ons terreinwerk, diverse actiepunten
werden opgenomen. Dat zijn: 

Dit rapport vormt de basis voor het toekomstige
ruimtelijk beleid en woonbeleid. 
We zetten afgelopen jaar ook in op de versterking
van het sociaal weefsel van het dorp met o.a. de
opstart van het concept ‘straatcontacten’:
aanspreekpunten die weten wat er leeft in hun
straat. Dit moet de lokale gemeenschap
veerkrachtiger maken en structureel betrekken bij
woonomgeving, betaalbaar wonen en ruimtelijke
kwaliteit.

6 strategische thema's

verordeningen rond betaalbaar wonen, 
acties om het dorp groen en aantrekkelijk te
maken, 
en het versterken van het sociaal weefsel en
de gemeenschapsfuncties.

https://www.vlaamsbouwmeester.be/nl/subsite/leefbuurten/leefbuurt-02-huldenberg-ottenburg?subsite=leefbuurten
https://www.huldenberg.be/sites/default/files/2024-01/20231109_Leefbuurt_Ottenburg_eindrapport.pdf


Met Wijkrenovatie richten we ons op noodkopers.
We brengen in Vilvoorde en Grimbergen
tekortkomingen en opportuniteiten in kaart van
verschillende renovatie-instrumenten, zoals het
Noodkoopfonds en Mijn VerbouwLening. 
In 2023 waren we betrokken in 44
renovatietrajecten: 

10 afgeronde renovaties, 
21 nieuw opgestarte dossiers,
13 lopende renovaties. 

Het Noodkoopfonds is intussen een vast systeem
van de Vlaamse Overheid. Onder meer via ons
politiek werk werd opnieuw een verhoging van de
begeleidingsmiddelen aangekondigd. Dit verhoogt
de slaagkracht en effectiviteit van de ondersteuning
aanzienlijk. We verfijnden samen met andere
SAAMO-regio's een draaiboek voor lokale
samenwerkingsverbanden. Ook onderzochten we
(bv. binnen Leuven2030) alternatieve financierings-
en renovatiemodellen. 

Via een klachtenprocedure bij het Europees Comité
voor Sociale Rechten wil de Woonzaak, waar
SAAMO mee trekker van is, een ambitieuzer
woonbeleid afdwingen bij de Vlaamse Overheid. 
In 2023 namen we verdere voorbereidende stappen
in de juridische procedure. 
Er verschenen pod- en videocasts onder de titel
‘Woonspraak’ over verschillende onderwerpen (bv.
over het tekort aan sociale woningen, uitdagingen
op de private huurmarkt of klimaatstress). SAAMO
werkte hier actief aan mee, vanuit de ervaringen op
het terrein (doelgroep/praktijken/modellen). We
bereidden een communicatiecampagne voor die in
2024 op gang komt en werkten mee aan een
bundeling van de belangrijkste wooneisen. Deze
eisen dienen vooral als beleidsdocument om in
gesprek te gaan met de politiek op Vlaams niveau. 

https://www.vlaanderen.be/ondersteuning-van-renovatie-van-noodkoopwoningen
https://www.vlaanderen.be/lenen-voor-een-woning/mijn-verbouwlening
https://www.woonzaak.be/wooneisen/


Voldoende betaalbare woningen komen er enkel door
samenwerking tussen bestuur en bewoners

Samen solidair werken aan nieuwe
woonvormen 

Ottenburg kampt, net als veel andere dorpen in de
streek, met dure ‘verappartementisering’ die de
leefbaarheid aantast en sociale verdringing uitlokt.
Dat gaat zowel over de betaalbaarheid, als over de
kwaliteit van het dorpsleven. Om het recht op wonen
voor iedereen te realiseren, zijn er nieuwe, solidaire
woonvormen en eigenaarsmodellen nodig.

Het en/en-denken inzetten voor de
meeste impact 

We willen bewoners én beleid betrekken bij een
oplossing die past bij hun dorp. Om werk te maken
van een leefbare woonomgeving. Dit gaat niet alleen
over woningen, maar ook over voorzieningen in de
buurt, goede bereikbaarheid, gezonde
leefomgeving, actief verenigingsleven, zorg, ...

In gesprek over Wonen op maat



Opbouwwerker Ann licht enkele opties toe om het
probleem aan te pakken: “Denk vanuit bewoners bv.
aan (een deel van) je woning verhuren via een
sociaal verhuurkantoor, mensen uit een dorp
samenbrengen in wooncoöperatieven die investeren
in betaalbaar wonen voor iedereen, ... Zo willen we
het potentieel dat een gemeente heeft realiseren.
Denk vanuit de gemeente aan regelgeving en een
visie op wonen die maakt dat jonge kopers in het
dorp kunnen blijven wonen. En vergeet de
engagementen van partners niet om op andere
manieren eigendom ter beschikking te stellen en
sociaal te ontwikkelen.” 

Het studierapport Leefbuurt Ottenburg (van Vlaamse
Bouwmeester en gemeente Huldenberg) is het
resultaat van een traject waar we actief aan
bijdroegen. Het rapport zal voor een groot stuk
richting geven aan toekomstig woon- en ruimtelijk
beleid. SAAMO maakte, samen met dorpsraad
Ottopia en de gemeente, deel uit van de 'technische
werkgroep' van dit onderzoeksproject. 
Op deze manier hebben we alvast bijgedragen aan
de opname van een aantal actiepunten. Punten
zoals:

De toekomst van Wonen op maat

In 2023 voltooiden we onze voorbereiding van dit
project. Daardoor kunnen we in de komende jaren
inzetten op:  

Een ruimtelijk kader dat betaalbaar wonen en de
ruimtelijke kwaliteit juridisch verankert. Een
woonbeleidsplan maakt hier deel van uit. We
willen dat een eigenaar die een stuk grond heeft
en daar meer dan 1 woning op mag bouwen, die
grond inzet voor betaalbaar wonen. Woonbeleid
kan hierin een juridische houvast bieden.  
De lokale gemeenschap structureel (laten)
betrekken op gebied van woonomgeving,
betaalbaar wonen en ruimtelijke kwaliteit. 
Lokaal inzetten op het realiseren van duurzaam
betaalbaar wonen. Dit moet op maat van het
dorp gebeuren, door een nauwe samenwerking
van de gemeente en bewoners.  
Helpen verspreiden van een cocreatieve impuls
voor betaalbaar wonen in leefbare dorpen. Deze
samenwerking is nodig om andere woonvormen
te verwezenlijken. 

werken aan betaalbaar wonen, 
de opstart van een 'werkgroep wonen en ruimte',
de inzet op de noodzakelijke instrumenten
ruimtelijke ordening 
en de samenwerking met SAAMO.

https://www.huldenberg.be/sites/default/files/2024-01/20231109_Leefbuurt_Ottenburg_eindrapport.pdf


Onderwijs

In vijf steden en gemeenten in Vlaams-Brabant
werkten we in 2023 verder samen met scholen,
lokaal beleid en het ruime onderwijsveld aan gelijke
onderwijskansen en structurele inspanningen voor
leerlingen in een kwetsbare situatie. 

In juni 2023 rondden we onze tweede projectcyclus
van Onderwijsopbouwwerk Zaventem
‘Schoolsprong’ af in GO! De Vleugel en in GBS Sint-
Stevens-Woluwe. Opbouwwerker Els maakte een
werkkalender met tips en concrete materialen voor
alle basisscholen in Zaventem. De scholen gaan
verder met deze inzichten en ervaringen. Ze blijven
open klasactiviteiten voor ouders organiseren
(kleuter- en lagere school). De scholen werken
inmiddels bewuster aan hun beleid om een diverse
groep van ouders te bereiken en een betere
communicatie te voeren.
 
Sinds september 2023 begeleiden we in Zaventem
zowel basis- als secundaire scholen op maat, bv.
via een pedagogische studiedag specifiek voor
kleuterleerkrachten, ondersteuning van de OKAN-
werkgroep leerkrachten lager onderwijs, een
bewuster schoolkostenbeleid, enz.
Als gevolg zien we dat scholen meer doorverwijzen
naar Huis van het Kind, of zelf initiatief nemen om
gepaste doorverwijzingen te doen. Ze nemen ook
meer initiatief om met elkaar samen te werken en op
elkaar af te stemmen.

“Ik denk dat de gemeente geen
betere partner had kunnen kiezen,
want onderwijsopbouwwerk is één
van de handelsmerken van SAAMO.”

Maria Urbina, coördinator Huis van
het Kind Zaventem

Daarnaast werd de samenwerking met gemeente
Zaventem en Groep Intro voor onderwijs-
versterkende initiatieven verdiept en versterkt. 
Denk hierbij aan zomerschool (voor OKAN en
specifieke leeftijden), of Taalmaatjes
(taalstimulerende activiteiten waarbij ook ouders
welkom zijn).

In 2023 werkten we samen met scholen en de 
gemeente aan een schoolkostenbeleid. Verder
investeert de gemeente mede onder onze impuls in
meer oefenkansen Nederlands voor kleuters, het
toegankelijker maken van Smartschool en een
digitale aanmeldprocedure voor alle basisscholen.

https://www.saamo.be/tool/schoolkalender-tips-voor-open-klasactiviteiten/


Veronique, zorgcoördinator 
Sint-Gertrudisschool

"Ik heb er, net als de ouders, baat bij om te
weten waar ik terecht kan of welke
hulporganisaties er bestaan. Dankzij de
samenwerking met SAAMO hoop ik in de
toekomst ook zelf ouders en kinderen beter
te kunnen helpen.”

Het project Sterk Onderwijs ontwikkelt zich op twee
plaatsen in Vlaams-Brabant: Machelen en Landen. 

In de Sint-Gertrudisschool in Landen werd het
eerste schooljaar gebruikt om - onder meer met Krijt
vzw -de noden van ouders, leerkrachten en het
beleidsteam scherp in beeld te krijgen. Op basis van
de resultaten stelde de werkgroep ‘kansen’ een
prioriteitenlijst op. Prioriteiten die hieruit naar voren
kwamen: 

het bereiken van kwetsbare anderstalige ouders,  
het versterken van leerkrachten en beleidsteam
in het onthalen en ondersteunen van kwetsbare
leerlingen en ouders,  
armoede- en diversiteitssensitief handelen, en
van daaruit gepaste acties opzetten.  

Sinds september 2023 werken we deze prioriteiten
verder uit. We ondersteunden intussen zowel
leerkrachten als beleidsteam in het communiceren
met en bereiken van kwetsbare ouders. We zijn
aanwezig aan de schoolpoort om ouders te leren
kennen en hun bezorgdheden te begrijpen.
We legden de link naar lokale diensten als het
OCMW, Huis van het Kind, vrijetijd, gezins-
ondersteuning, ... en stimuleren de school om dit
ook te doen.
  

Op 23 oktober organiseerden we een succesvolle
Inleefdag armoede en diversiteit. Dit deden we voor
alle leerkrachten van de 4 vestigingen van de Sint-
Gertrudisschool en het beleidsteam. 
Naast een rondleiding bij het Sociaal Huis, het
sociaal winkelpunt, Huis van het Kind en
jeugdopbouwwerk Uit de Marge, bracht ook een
ervaringsdeskundige haar verhaal. 

In Machelen groeien veel kinderen en jongeren in
kansarmoede op. In mei 2023 gingen we met Sterk
Onderwijs ter observatie aan de slag in GBS De
Fonkel, één van de grootste basisscholen in
Machelen. Schooljaar 2023-2024 dient om: 

vertrouwen van leerkrachten en directie op te
bouwen, 
dieper in te gaan op de aangegeven knelpunten
die in eerste gesprekken naar boven kwamen,
en drempels voor ouders bij de school aan te
kaarten. 

Vanaf het begin van het nieuwe schooljaar werden
contacten met ouders opgebouwd via acties rond
o.a. Smartschool en de infomomenten. Ook
brachten we de noden en vragen van leerkrachten
scherper in beeld. 



In 2023 breidden we in Tienen de
brugfigurenwerking onderwijs uit naar het
secundair onderwijs. We ondersteunden zowel
leerlingen als ouders en scholen bij wederzijdse
verwachtingen, moeilijkheden op school, uitsluiting
van leerlingen, ... We schakelden ons netwerk van
lokale en regionale partners hiervoor in. Meer dan
voorbije jaren, ondersteunden we kwetsbare ouders
met welzijns-, financiële en gezinsondersteunende
vragen. We adviseerden scholen in het verbeteren
van hun communicatie met en verwachtingen naar
ouders met een migratieachtergrond. We brachten
verhalen en signalen uit onze werking op het lokale
overlegplatform en op de werkgroep diversiteit en
ouderbetrokkenheid van het Tiens Onderwijs
Netwerk. Daarin werken scholen, welzijn en lokaal
beleid samen om kinderen en jongeren maximale
ontwikkelingskansen te bieden tijdens hun
schoolloopbaan. 

In Landen startten we in 2023 een
brugfigurenwerking voor gezinnen met kinderen in
het basisonderwijs. Op maat van elke school waren
we aanwezig op oudermomenten om te
verduidelijken, te helpen bij vragen, of voerden we
mee gesprekken met een ouder op school. We
ondersteunden verschillende ouders met vragen
rond school, welzijn, financiën, huisvesting,
opleiding of werk. Ook bouwden we ons netwerk
van partners hierrond op. We richtten een
stuurgroep brugfigurenwerking op met de scholen
en lokale partners. Daar kaartten we drempels voor
gezinnen aan, zoals onvoldoende taaloefenkansen
voor anderstalige kinderen en ouders, (financiële)
drempels in het vrijetijdsaanbod, etc.

Onze brugfiguur is naast op scholen, ook actief op
plaatsen als het sociaal winkelpunt,
groepsactiviteiten voor anderstalige ouders,
ontmoetingsmomenten van Huis van het Kind, ...
Aangezien de Landense bassischolen in 2024
instappen in het online aanmeldings- en
inschrijvingssysteem van scholen, zullen we
anderstalige ouders in een kwetsbare situatie ook
daarin ondersteunen. 



In de permanentiewerking die we op beide scholen
organiseren, zagen we niet enkel het aantal vragen
van ouders en scholen stijgen, maar ook de
complexiteit van de vragen van gezinnen. We
kaartten de bereikbaarheid en wachttijden van
diensten aan op beleidsoverleg en zullen hier in
2024 aan verder werken. 

Sinds voorjaar 2023 koppelen we een
groepsmoment voor ouders aan de wekelijkse
mobiele kruidenier Sociokoop in WZC Annuntiaten,
gelegen op de site van Heilig Hart. Daar ontmoeten
ouders elkaar in een minder formele setting. Er
ontstaan vriendschappen en mensen bouwen er hun
persoonlijk netwerk uit. 
In het brugfigurennetwerk van stad Leuven worden
naast signalen rond toegankelijkheid van diensten,
ook drempels rond participatie aan vrijetijds- en
andere initiatieven gebundeld. 

In Heverlee zetten we verdere stappen in de
uitbouw van een (sociaal) netwerk en lokale 
ontmoetingskansen voor gezinnen in een
maatschappelijk kwetsbare positie met kinderen op
2 basisscholen: Don Bosco Sint-Lambertus en Heilig
Hartinstituut. Onze projectwerking Unelma werkt
daarvoor zowel met de scholen (beleidsteam,
leerkrachten) als met ouders en partnerorganisaties
actief in Leuven.

In 2023 werkten we met Don Bosco Sint-Lambertus 
rond ouderparticipatie, vrijetijdskansen en
verbinding met laagdrempelige plaatsen in de buurt. 
Op basisschool Heilig Hart begeleidden we de
school rond taal en toeleiding naar
vrijetijdsactiviteiten, ontmoeting en spreekkansen
Nederlands voor ouders. We boden ook
ondersteuning op vlak van materiële noden van
gezinnen. We linkten telkens met bestaande
initiatieven in Leuven. 



ontmoetingsmoment tussen opbouwwerker Latifa, een ouder
en Rita Gounakis, zorgcoördinator voor kleuters in de Don

Bosco St-Lambertusschool

Scholen in Heverlee krijgen regelmatig allerlei
vragen van ouders. Vragen die niet over het
schoolleven van hun kinderen gaan. Vaak worstelen
ouders met zaken als wonen, gezonde voeding en
arbeid: vragen die voor de scholen te complex zijn
om iedereen een antwoord op maat te geven. Voor
veel mensen in Heverlee is er geen laagdrempelige
buurtwerking nabij. Dus komen dit soort vragen bij
de school terecht.
  
Zo ontstond Unelma. Dit project werkt sinds
schooljaar 2019-2020 samen met de twee
basisscholen uit Heverlee. Doel is om een
duurzaam netwerk van partners op te zetten, waarbij
deze scholen en gezinnen oplossingen vinden voor
allerlei noden. Op Heilig Hart Heverlee en Don
Bosco Sint-Lambertus werken opbouwwerkers
Latifa en Nadja hier wekelijks aan, zowel met
schoolteams als met ouders.

Onze laagdrempelige aanpak en netwerkfunctie 
helpt scholen om ouders beter te ondersteunen en

versterkt het lokaal netwerk

Leven in complexe tijden

Opbouwwerker Latifa schetst de situatie: “Mensen
die geen familie of sociaal netwerk in Leuven
hebben, kloppen op school aan met problemen rond
huisvesting, een tekort aan spullen als sportkledij of
lunch voor de kinderen. Sinds corona is er ook meer
werkloosheid onder ouders, waardoor veel ouders
vragen hebben rond het vinden van een job.” 
 
Haar collega Nadja vult aan: “Het is niet zo dat de
scholen deze vragen niet willen beantwoorden. Ze
waren zelfs mee aan het zoeken naar huisvesting
voor ouders die problemen hadden. Maar er
kwamen teveel vragen op hen af. Een school kan dit
soort complexe problemen er niet bij nemen.
Daarom zochten ze een partnerorganisatie die de
mensen kon helpen en initiatieven verankeren. Dat
zijn wij.”

In gesprek over Unelma



Rita Gounakis, zorgcoördinator kleuters in Don
Bosco St-Lambertusschool, beaamt dit: “Zoals de
werking nu is, is ideaal. Ik spreek nu vooral vanuit
de kleuterschool waar ik sta. We weten als
leerkrachten dat we op Latifa en Nadja kunnen
rekenen. Om vragen te beantwoorden op een vast
moment, om naar de juiste diensten door te
verwijzen of ons advies te geven. Soms zelfs om als
tolk aanwezig te zijn bij een moeilijk gesprek. Dat is
een sterkte. Het is zeker niet vanuit gemakzucht,
maar we moeten onze beperkingen als leerkracht
kennen. Voor de toekomst hoop ik dat de werking
kan blijven bestaan, omdat ik zelf gezien heb wat
een verschil Nadja en Latifa maken in het contact
met ouders. Het werkt drempelverlagend. Ouders
durven nu ook veel sneller de stap naar ons
leerkrachten zetten, dankzij de opbouwwerkers.”

Nadja vertelt over de kern van Unelma: “Wij doen
aan spreekwoordelijke ‘eerste hulp’. We helpen
oplossingen vinden voor de grootste nood. We
kijken meteen ook samen met de mensen waar ze
terecht kunnen voor de juiste ‘vervolg’-hulp. Zodat
ze de weg leren kennen naar de professionals
waarbij ze terecht kunnen met een bepaald type
vragen. We nemen de eerste dingen op en proberen
ze zelf op te lossen, maar daarna verwijzen we door
naar wie de beste hulp kan bieden of wie de
antwoorden heeft. Het grootste verschil dat we
maken, is dat mensen niet met een veelheid aan
vragen moeten blijven zitten. Ze kunnen
laagdrempelig, op een vertrouwde plaats waar ze
vaak komen, wekelijks met hun vragen terecht.”

Latifa vult aan: “Daar komt bij dat er in Heverlee niet
zo’n groot aanbod voor dit soort ontmoeting is. Ik
denk dat we de nood aan ontmoeting blootgelegd
hebben. Zorgzame Buurt Heverlee wil een aanbod
creëren in de Lokale Dienstencentra (LDC) en het
Woonzorgcentrum (WZC). Maar we merken dat er
nood is aan een inloophuis of een gelijkaardige,
laagdrempelige plaats waar ouders gewoon kunnen
binnenlopen. Idealiter zou ook dienstverlening van
OCMW of CAW daar aanwezig zijn. Momenteel
nemen de LDC’s een stuk van dit soort ontzorging
op. Maar de afwezigheid van diensten zoals OCMW
of CAW, of het gebrek aan nabijheid van deze
diensten vormt nog een obstakel. We willen dat
mensen die méér dan vragen hebben, die bv.
begeleiding nodig hebben, vlot aan hulp op maat
geraken.” 

Samen zoeken naar structurele
oplossingen

Latifa trekt de context open: “Nog een belangrijke
vraag is ontmoeting tussen ouders. We merken dat
veel mensen vooral bezig zijn met overleven. Maar
ze hebben ook nood aan sociale contacten en een
kans om te netwerken. Dit hebben we afgelopen
jaar opgezet in het WZC Annuntiaten: één keer per
maand op dinsdagnamiddag, wanneer daar ook de
solidaire kruidenier (Sociokoop) open is. Ouders
kunnen er bij ons terecht voor informatie over
school, de aanvraagprocedure voor sociale
huisvesting, vrijetijdsactiviteiten, elkaar ontmoeten,
…. Ze kunnen een moment ontspannen met koffie.”



Rita bevestigt de meerwaarde van een vast
‘inloopmoment’: “De meeste ouders bereiken we via
Unelma iedere maandagochtend hier aan de
schoolpoort. Zo’n vast moment geeft houvast:
mensen met vragen weten dat Nadja en Latifa hier
maandagochtend voor hen zijn. De opbouwwerkers
kunnen ouders aanspreken nog voordat ze de
school binnenwandelen. Vaak kom ik hier ’s
morgens toe en zie ik hen al met ouders babbelen,
zie ik mensen papieren naar boven halen, ... Dat is
belangrijk: een vast moment voor ouders om vragen
te stellen.”

Niet alleen de scholen baten erbij, aldus Latifa: “Ik
denk dat partners door zowel onze visie op de
samenleving en zorgvragen, als door onze
werkwijze geprikkeld worden. Voor de scholen zijn
we een grote extra draagkracht. We ontzorgen
scholen door de vragen die niet voor een school
bedoeld zijn op te vangen en door te verwijzen. Ze
weten dat ouders niet op hun vragen blijven zitten.
Ze hoeven niet bezorgd te zijn dat ouders geen hulp
aangeboden krijgen. Voor stad Leuven hebben we
de afgelopen jaren problemen van gezinnen in
Heverlee in kaart gebracht, waar de diensten
voorheen weinig zicht of vat op hadden.”
   
Rita erkent dat de samenwerking een leerrijke
ervaring is: “Ik vond het altijd moeilijk om mensen
rechtstreeks te vragen of ze hulp nodig hadden op
vlakken die losstaan van de school. Door te zien
hoe Latifa en Nadja het vragen, durf ik nu ook zelf
sneller via een babbel toch dieper op een onderwerp
in te gaan. Of als mensen een ballonnetje oplaten,
pik ik er nu meteen op in. Ook schrok ik ervan
hoeveel mensen de weg naar instanties als Kirikou
[spullenhulp voor baby’s en kinderen] niet kennen.” 

Andere mentaliteit

Over de impact van Unelma vertelt Latifa: “Op
scholen is de zichtbaarheid van gezinnen in een
kwetsbare situatie verbeterd. Voordien hadden de
scholen van sommige gezinnen wel vermoedens,
maar nu worden zaken bespreekbaar. Ook kijken
scholen nu op andere manier naar kansarmoede.
Bv. wanneer we op school rond gezonde
brooddozen willen werken, kijken we hoe scholen
dat op zo’n manier kunnen aanpakken, dat de
activiteit leuk en informatief is voor alle ouders. Nog
een voorbeeld: zorgcoördinatoren stemmen met ons
af over helder communiceren om anderstalige
ouders of ouders in een kansarme situatie beter te
bereiken. Dit leerproces is de laatste jaren verder
gegroeid. Scholen leren met een andere bril kijken
naar mensen in verschillende situaties. Dat vraagt
tijd en begrip voor de omstandigheden van
gezinnen. Het vraagt om een verandering in
mentaliteit, wat makkelijker gezegd is dan gedaan.”

opbouwwerker Nadja geeft uitleg over het 
vrijetijdsaanbod voor jonge kinderen in Heverlee

https://www.huisvanhetkindleuven.be/kirikou


Werk

In 2023 beëindigden we het werk in de JobHub in
Hal 5 van Sterk Werk. We leerden dat sterk
outreachend en heel aanklampend werken, vanuit
vrijwilligheid en geloof in de talenten van de
mensen, vruchten afwerpt. 

Sterk Werk wil in 2024 nauwer aansluiten bij de
andere SAAMO-regio’s, die inzetten op duurzame
jobcreatie. Daarom legden we afgelopen jaar de
basis voor de creatie van jobs binnen de
voedingsprojecten van SAAMO, met name de
Circulaire voedselhub en Solikoop. Hiervoor werkten
we nauw samen met OCMW’s en de VDAB. Vanaf
2024 bouwen we deze nieuwe invulling uit.

Ook het pilootproject The18 liep eind 2023 af.
Vanuit de ervaringen van de opbouwwerkers met
jongeren en partners, geven we enkele
beleidsaanbevelingen mee:
 

Hulp- en dienstverlening naar jongeren in een
kwetsbare situatie verloopt nog te weinig
systematisch en mist de nodige samenhang.
Meer investeren in afstemming en continuïteit
van aanbod en aanpak is noodzakelijk.

 
Zowel hulp- en dienstverlening als politiek
moeten jongeren veel opener aanspreken en
investeren in een meer participatief beleid.
Jongeren hebben te weinig zeggenschap over
hun eigen trajecten. 

Om te slagen heb je een sterk bottom-up beleid
nodig, in samenwerking met experten en
sleutelfiguren. 

Het in dienst nemen van ervaringsdeskundige
Vilvoordse jongeren is een absolute plus, omdat
zij de doelgroep goed kennen. Samen met
inzetten op outreachend werken om zo dichter
bij de leefwereld van de jongeren te komen. Zo
krijg je meer zicht op wat er werkelijk bij
jongeren leeft.



Vilvoordse jongeren vinden hun plek niet. Ze worden
niet gehoord door het beleid en verliezen het
vertrouwen in hulp- en dienstverlening. ESF, VDAB,
Sociaal Huis, Groep Intro, CAW en SAAMO Vlaams-
Brabant bundelden de afgelopen jaren de krachten
om een nieuwe aanpak te ontwikkelen.

De sterkte van The18 was het combineren van de
uiteenlopende expertises van onze partners, bv. op
vlak van welzijn (JAC) en jobcoaching (Groep Intro,
VDAB). Dit om op maat en tempo van jongeren in
een kwetsbare positie tussen 18 en 30 jaar de
drempels naar tewerkstelling aan te pakken.
Concreet boden we uitgebreide begeleiding aan
voor jongeren: psychosociale begeleiding, coaching
op de werkplek, stages, individuele jobs, workshops
om talenten te ontdekken, maar ook
vrijetijdsactiviteiten.

“Iedereen wint bij systematische hulpverlening: de
jongeren én de investeerders”

Houari El Hannouti, jongerencoach bij de VDAB,
vertelt over de impact van The18: “Iedereen was
meteen verkocht voor The18 als Europees Sociaal
Fonds (ESF) pilootproject. Er zijn gelijkaardige
projecten opgestart in heel Vlaanderen, waaronder
sTeam. The18 was het een neutrale plek waar
jongeren naartoe konden komen en waar ze altijd bij
coaches terecht konden voor hulp. We konden er
heel laagdrempelig werken. Het was ideaal, want als
partner hadden we daar zitdagen en contacten met
de verschillende collega’s, zoals het OCMW.
Hadden jongeren info nodig, dan konden ze daar
informele vragen stellen. Hier op het VDAB-kantoor
aankloppen, is nog altijd een drempel te hoog voor
sommigen.”

The18 als ideale neutrale en
laagdrempelige plek

Houari El Hannouti, jongerencoach VDAB

In gesprek over The18



Het project The18 liep af in december 2023 doordat
de kraan voor subsidie dichtgedraaid werd. VDAB
en JAC nemen vanaf 2024 de begeleiding van een
deel van de jongeren over. Ook zullen jongeren met
vragen in de toekomst nog steeds kunnen
aankloppen bij het JAC, het jeugdwerk, OverKop,
enzovoort. Toch valt te betreuren dat een gekende,
veilige plek die jongeren versterkt verdwijnt.

El Hannouti beaamt deze lange termijn aanpak: “Er
bestonden voor The18 andere outreachende
projecten, maar steeds van korte duur (max. 2 jaar).
Die projecten hebben de curve van wat ik een
hockeystick noem. Partners beginnen de
samenwerking en tasten af welke expertise er in
huis is. Op dat moment zakt de curve, omdat je dan
niet echt bezig bent met het bemiddelen van
jongeren. Vanaf het moment dat je weet wie wat kan
bieden en dat beslist is, begint de curve terug te
stijgen. ‘De staart’ van de hockeystick dus. Maar op
het moment dat je aan het stijgen bent, meestal na 2
jaar, stopt het project. Dat is echt balen. Ik denk dat
het beleid hieruit geleerd heeft.”

Lange termijn engagementen moeten
de norm worden

Opbouwwerker Frank wil de volgende boodschap
aan het beleid meegeven: “Vanuit onze
succesverhalen kunnen we aantonen dat
onsystematische hulpverlening een grotere
investering vraagt dan echte oplossingen op maat
van de jongeren in kwestie. Een disciplinerende
manier van activering, waarbij je onvoldoende
rekening houdt met de kern van het probleem, werkt
niet. Traditioneel worden jongeren al gauw begeleid
in een rechte lijn naar werk, zonder rekening te
houden met persoonlijke situaties en de tijd die
nodig is om te beantwoorden aan de noden van de
jongeren. De ’hete aardappel’ wordt al te gauw
doorgegeven. Je krijgt dan het fenomeen dat
jongeren van het kastje naar de muur worden
gestuurd. Dat kan beter. Iedereen wint bij
systematische hulpverlening: de jongeren én de
investeerders. Op termijn wil je als stad de overgang
maken naar verankerde werkingen die met inbreng
en deelname van de jongeren zélf tot stand komen.”



Sociale bescherming

Steeds meer toegang tot betaalbare en
gezonde voeding in Vlaams-Brabant 

Met Solikoop rollen we de Leuvense werking van
de ‘mobiele kruidenier’ verder uit in buurgemeenten
rond Leuven. Hiermee beantwoorden we de vraag
naar een lokaal initiatief rond betaalbare, gezonde
voeding en basisproducten voor mensen met een
laag inkomen. Bovendien versterken we zo de
partnerschappen en structuur van Solikoop.
In het najaar van 2023 werd de opstart van nieuwe
mobiele winkels voorbereid in Herent, Lubbeek en
Oud-Heverlee. Ze gaan in februari 2024 van start
voor alvast een jaar. Hierdoor kunnen we meer
mensen in Vlaams-Brabant toegang bieden tot
betaalbare, gezonde voeding en basisproducten. 
Waar mogelijk, werken we ook samen met de
Circulaire voedselhub in het aanbieden van
voedseloverschotten en ESF+ producten. 
In 2024 zetten we onze gesprekken met lokale
besturen voor mobiele winkels verder.

Intussen zien we een stijging van het aantal sociale
klanten in alle Solikoop winkels. Daarnaast groeit
ook de solidaire verkoop, zowel aan individuele
klanten als organisaties. Vele vrijwilligers runnen de
winkels en voorzien daarnaast af en toe  extra
activiteiten voor klanten.

Het tweeprijzensysteem dat in de solidaire
kruidenierswinkel wordt toegepast, dient als
inspiratie voor andere praktijken. 
Zo kunnen sociale klanten van Solikoop sinds de
zomer van 2023 niet enkel in de solidaire kruidenier
Het Perron, maar ook aan de bar van Hal 5 een
korting krijgen.
Nog in Hal5, genoot Boetiek Sympathiek afgelopen
jaar van steeds meer bekendheid in Leuven. Deze
maandelijkse tweedehandsklerenmarkt wordt sinds
2022 door UPC KU Leuven in Hal 5 georganiseerd
en biedt aan sociale klanten van Solikoop extra
korting.



De Circulaire voedselhub kreeg in 2023 concreet
vorm. In Vilvoorde zetten we een systeem op de
rails waarbij vijf sociale organisaties - (W)armkracht,
Hart voor Mensen, Uit Het Niets, Zee Na Es en
CAW - samenwerken om elk meer
voedseloverschotten te bedelen aan hun doelgroep. 
In Leuven zetten we eenzelfde proces op gang, in
samenwerking met een filiaal van Colruyt. 

Daarnaast huren we vanaf 2024 een depotruimte in
Boutersem. Zo kan onze voedselhub grote
hoeveelheden overschotten ophalen en voedsel
veilig stockeren. Om ze vervolgens vlot te verdelen
onder de aangesloten organisaties en gemeenten.
Dit doen we samen met Solikoop. Zo kunnen we
betaalbare levensmiddelen, overschotten en gratis
ESF+ goederen aanbieden. We legden ook de
eerste overeenkomsten vast met Bierbeek, Haacht
en Oud-Heverlee.

Dankzij subsidie van de Vlaamse overheid
(departement Landbouw en Visserij) konden we
opnieuw een Robin Food medewerker aantrekken
in 2023. Vertrouwd gezicht Jo maakte werk van
twee opdrachten: de creatie van nieuwe producten
en de verzelfstandiging van Robin Food.  
De nieuwe producten werden: 

een courgette confituur met verhoogde
voedingswaarde. Deze confituur ontwikkelden
we samen met Ilvo. 
een nieuwe soepsmaak samen met onze
gekende partner The Survivors, vroeger Envie. 

Voor de verzelfstandiging voerden we gesprekken
met partners en organiseerden we een
stakeholdersmeeting. Onze triple win blijkt als
marktconcurrerend concept niet haalbaar. Daarom
zullen we onze visie en missie in 2024 hertekenen,
en werken aan een integratie van dit project in de
Circulaire voedselhub.  

© Jim De Sitter 

“De Wroeter produceert appelsappen
en biologische groenten via sociale
tewerkstelling. Het extra appelsap, 
dat we kunnen afzetten via Robin
Food, helpt ons aan extra capaciteit.
We vinden Robin Food een zeer mooi
project met inspirerende mensen.”

Katrien Kellens, afdelingshoofd tuin
De Wroeter



In 2023 grepen we deze kans aan om samen met
partners, buurtbewoners en oogsters lijnen uit te
tekenen voor een voedselpark. Dit voedselpark zal
dienen als healing environment: een publieke ruimte
die preventief werkt op het vlak van gezondheid en
die kansen biedt op ontmoeting en toegang tot
betaalbare voeding. 

Stap voor stap komen we tot een geheel dat eind
2025 op zelfstandige basis verder kan groeien en
bloeien.

De StadsAkker in Tienen is onze zelfoogstboerderij
die volgens de principes van duurzame landbouw
werkt. Via een solidariteitsmechanisme maakt de
StadsAkker groenten, fruit en kruiden toegankelijk
voor mensen in een kwetsbare positie. 
Het afgelopen jaar verstevigden we de
samenwerking met partners en tussen de oogsters.

De StadsAkker slaagde er doorheen de jaren in om
een inclusieve groene ruimte te creëren rond het
Sint-Jan ziekenhuis.  



Collectief burgerschap

Verenigingen Waar Armen Het Woord Nemen

Erm’ n Erm vzw heeft een sterk jaar achter de rug
in Tienen, met focus op de groeiende digitale kloof.
Leden en bezoekers merkten meer afstandelijkheid
op bij stadsdiensten en OCMW. Ze kregen te maken
met meer gedwongen doorverwijzing naar websites,
online inschrijvingssystemen, e-mails, ItsMe en
andere apps. 
Via krachtige denktafels bogen ze zich over:  

de moeilijke bereikbaarheid van hulp- en
dienstverlening,  
actuele cijfers rond digitale uitsluiting en wat dit
betekent voor mensen in armoede,  
de resultaten van een uitgebreide bevraging in
Tienen.

Bijna de helft van de bevraagden (47%) geeft aan
niet mee te zijn met de digitale vooruitgang. Parallel
hiermee werden de eerste Digipunten opgestart, in
nauwe samenwerking met lokale besturen. 
De vereniging werd versterkt door de uitbreiding van
haar kerngroep en bestuur. Hun praatcafé gaat
wekelijks aan de slag met actuele thema’s.

In Halle kende Open Armen vzw een jaar vol
boeiende activiteiten. 

Zo werkten we verder aan het Digidoolhof: een
bordspel dat organisaties hun eigen drempels
laat ontdekken. 
We startten het Hoedenproject op. Hierbij
leerden deelnemers in 4 sessies hun eigen
krachten kennen en deze vormgeven in een
hoed. De hoeden werden tentoongesteld op 20
januari 2024 in het Vondel te Halle. 
De warme babbels gingen om de 2 weken door,
wat deelnemers zichtbaar versterkte. 
En tenslotte was er een geslaagde 17/10 actie
met als thema mentale veerkracht.

© Ilja Biesemans - RINGtv 



Hernieuwbare energie

Tegen 2050 wil Europa het eerste klimaatneutrale
continent zijn. Mensen in een kwetsbare positie
beschikken over minder hefbomen om duurzame
keuzes te maken. Ze kunnen moeilijk of helemaal
niet investeren in eigen zonnepanelen of meer
isolatie voor hun woning. Daarom kijken we met
hen naar mogelijkheden om toegang te krijgen tot
hernieuwbare energie. In 2023 zetten we met het
project Hernieuwbare energie de eerste stappen
naar een energiegemeenschap in Vilvoorde. Door
onafhankelijker te staan tegenover de
energiemarkt, proberen we de energiefactuur van
mensen in een kwetsbare positie structureel te
verlagen. 

Daarnaast moet inzetten op hernieuwbare energie
gekoppeld zijn aan een goede renovatievisie.
Daarom bespraken we met noodkopers en
huurders op de private huurmarkt de
mogelijkheden in de Druivenstreek, met name in
Huldenberg. Zo ondersteunden we Druifkracht in
de opstart van Evi (Energie Voor Iedereen). Dit
zorgt ervoor dat je als inwoner van de
Druivenstreek met een beperkt budget toch
coöperant kan worden van Druifkracht. 

Vanuit deze pilootprojecten wegen we op het
energiebeleid dat steeds meer vorm krijgt. Hierbij
willen we op wijk- of dorpsniveau een sociale
renovatie- en energievisie uitwerken. Op lange
termijn willen we via deze weg ook kunnen wegen
op de warmtevraag. Omdat wonen en energie
onlosmakelijk met elkaar verbonden zijn.

https://www.druifkracht.be/energie-voor-iedereen/


Voor jongeren die klein wonen, zijn straten en
pleinen hun noodzakelijk leefgebied. Buurtbewoners
ervaren hen echter vaak als overlast. Het project
Samen Op Straat gaat aan de slag met jongeren
die geen aansluiting vinden bij jeugdwerk,
opleidingen of jobs. 

Opbouwwerkers van Samen Op Straat vertrekken
vanuit hun noden en talenten. Ze werken op
plaatsen waar de jongeren samenkomen. Samen
met jongeren willen opbouwwerkers van Samen Op
Straat bruggen bouwen of herstellen naar de rest
van de buurt.

In 2023 rolde SAAMO Vlaams-Brabant dit project uit
in Vilvoorde in de wijken Houtem en Stationsbuurt.
Dit doen we in samenwerking met stad Vilvoorde,
jeugddienst, jeugdwerking ROJM en OverkopHuis. 

Ondertussen is Samen Op Straat een bekend
gezicht en een belangrijk aanspreekpunt voor
Vilvoordse jongeren. Ze kregen een vaste plek in
Houtem en als Buurtsport werden ze partner van de
sporthal.

Samen op straat



Krachtige buurten & steden

Buurtwerk Zaventem breidde in 2023 haar werking
en haar bekendheid verder uit bij bewoners,
partners en beleid. De vrijwilligerswerking
organiseerde uiteenlopende activiteiten in en rond
het buurthuis. Zo investeerde buurtwerk met haar
vrijwilligers in lokale verbinding. We werkten mee
aan lokale activiteiten zoals DiverZity, buurtfeesten
en de Dag van Het Kind. In mei organiseerden we
een Langste Tafel met honderden aanwezigen. Een
groot succes!

Vanuit een sterke onthaal- en informatiewerking
kregen we steeds beter zicht op de problemen van
wijkbewoners in een kwetsbare situatie en legden
we de link met bestaande hulp- en dienstverlening.
Zo kunnen Zaventemnaren in het buurthuis terecht
voor administratieve hulp met Koffie & Formulieren,
zijn er permanenties van CAW en
woonmaatschappij Woontrots in het buurthuis. Ook
dient het buurthuis ook als Rap Op Stap-kantoor:
een laagdrempelig reisbemiddelingskantoor voor
mensen met een beperkt budget.

De jaarlijkse actie op 17/10 werd in 2023 rond de
moeizame zoektocht van mensen naar werk
opgebouwd. Dit resulteerde in een beleidsdocument
over drempels naar werk voor de gemeente en een
mini-podcastreeks.
 
Met middelen van Plan Samenleven aan gemeente
Zaventem konden we vrijwilligers uit de buurt extra
inzetten voor hun wijk. En we werkten door op meer
oefenkansen Nederlands voor anderstaligen die aan
activiteiten van het buurtwerk deelnamen.



Vilvoorde investeerde de laatste jaren sterk in
stadsvernieuwing, met onder meer het project
Watersite. In dit gebied bevindt zich de woonwijk
Broek. ZenneLab zet samen met wijkbewoners,
stad Vilvoorde en tal van partners in op goed en
aangenaam wonen in wijk Broek. Samenwerking en
dialoog tussen bewoners en beleid is essentieel om
noden naar boven te brengen en nieuwe
opportuniteiten vorm te geven. In 2023 zetten we
hiervoor enkele dialoogtafels op (o.m. rond
mobiliteit) en konden we vanuit de inbreng van
bewoners mee de criteria bepalen voor de
ontwerpopdracht van het Loodstuinpark.

Belangrijk binnen ZenneLab is het versterken van
de lokale netwerken en expertise in de wijk. Een
nieuw partnerschap hierin is de samenwerking met
CVO Semper, die een laagdrempelige opleiding
fietsonderhoud en -herstelling aanbiedt in het
Fietslabo.

Deze opleiding is cruciaal in het versterken van
lokale expertise op het vlak van nieuwe mobiliteit en
rechtvaardige klimaattransitie. De opleiding bleek
uiterst succesvol, ook voor integratie en verbetering
van taalvaardigheid.

Daarnaast blijft de Samentuin een groeiend
succesverhaal, met soms tot 30 deelnemers. De
werking werd versterkt door een deel van het
beheer over te dragen aan de wijkbewoners zelf. 

Een grote uitdaging blijft een tekort aan
basisinfrastructuur in de wijk, zeker door de
geplande afbraak van het voormalig buurthuis ‘den
174’. Een succesverhaal hierin is het akkoord dat
eind 2023 werd gesloten met het CAW, als
bouwheer van de noodopvangwoningen die in de
plaats van ‘den 174’ komen. We recycleren de
bouwmaterialen uit ‘den 174’ voor gebruik door
ZenneLab om de basisinfrastructuur in de Loods te
verbeteren.

“Het is hartverwarmend om te zien
met wat voor een gedrevenheid en
enthousiasme de opbouwwerkers
in wijk Broek bezig zijn. Ze kennen
de noden van de buurt en gaan hier
proactief mee aan de slag. Daaraan
mogen bijdragen als CVO Semper
is ontzettend boeiend!”

Anke Wolfs, clusterdirecteur
tweedekansonderwijs & beroepsopleidingen,
CVO Semper





samen uitsluiting aanpakken

Uitsluiting aanpakken doe je niet alleen. SAAMO Vlaams-Brabant werkt samen met tal van partners: lokale
en regionale besturen, welzijnsorganisaties, scholen, middenveldorganisaties, ... 

Heb je interesse om met ons samen te werken? 
Wil je beroep doen op ons? 
Of wil je weten hoe wij je kunnen ondersteunen?

Laat het ons weten!

info.vlaams-brabant@saamo.be

016 44 15 90

Wil je samen met ons je sociaal beleid versterken? 
Wil je partner worden?

© Jim De Sitter 



volg ons opSAAMO Vlaams-Brabant vzw
Eenmeilaan 2
3010 Kessel-Lo
www.saamo.be/vlaams-brabant

www.facebook.com/SAAMOVlBr
www.linkedin.com/company/saamo-vlaams-brabant


